
 
Distrikt 4 ∙ Sydjylland 

 

 

Referat: Formandsmøde Distrikt 4 

 

 

 

Mødested:  Hotel Søgården, Stadionvej 11, 6650 Brørup  

Dato:   Onsdag den 25. september 2024 

Tidspunkt:  Klokken 9:30 – 13:00  

 

Deltagere:  Distriktsledelsen for D4 samt formænd og næstformænd i lokalafdelinger, 

  Koordinationsudvalg, landsbestyrelsesmedlem og foreningskonsulent. 

Desuden er ældrepolitiske kontaktpersoner også velkommen. 

 

Afbud: Kjær Lundø, D4/Billund, Karen Wagner, D4/Bramming, Jenny Beck, D4/Ribe, 

Ester Mikkelsen, Give, Susanne Andersen, Landsbestyrelsen  

Lokalafdelinger p.g.a. bestyrelseskursus og rejser: Grindsted, Ribe, Varde-

Blåbjerg-Blåvandshuk, Vejen 

 

 

Ordstyrer:  Foreningskonsulent Tine Ørnebjerg Pedersen 

 

 

 

Referat af Endelig dagsorden 
 

OBS:  

Dette referat kan sammen med de forskellige oplæg ses og printes fra D4’s distriktshjemmeside: 

https://www.aeldresagen.dk/frivilligportalen/distrikt-4/moeder-og-kurser/ledelses-og-formandsmoeder  

 

Der henvises også til mødekalenderen på distriktshjemmesiden: 

https://www.aeldresagen.dk/frivilligportalen/distrikt-4/moeder-og-kurser/moedekalender  

 

 

 
 

 

 

Morgenkaffe 

 

Der er morgenkaffe fra 9:00   - let servering 

Mødestart klokken 9:30 

09:30 Velkommen og 

morgensang 

 

Bodil Wöhnert bød velkommen og vi sang ”Marken er mejet” 

09:40 Opsamling fra 

Dialogmøde i Fredericia 

11. september 

 

Drøftelse af mødet og evt. opfølgning 

 

• Dialogen er ikke god nok/ikke eksisterende. 

• Indholdet i oplæggene bør sendes ud i så god tid, at man er 

forberedt og har gennemtænkt før dialogmødet. 

• Vi skal optimere på vores kendskab til lovene. Sekretariatet 

burde sende udkast til høringssvar til lokalafdelingerne for at 

høre deres mening. 

• Vigtigt med info inden man kan læse i medierne, hvad ÆS 

mener. 

• Vi skal være bedre klædt på til at møde de lokale politikere og 

forvaltninger f.eks. ved temadage med ældrepolitisk indhold og 



støtte af Rejseholdet. 

• Man modtager for mange nyhedsmails. Det er næsten umuligt 

at sortere og videresende til relevante bestyrelsesmedlemmer – 

og der er ikke tid til at gennemgå det hele på et 

bestyrelsesmøde. Relevant kommunikation er vigtig. 

 

Vi drøftede, at det er vigtigt at både nye og gamle frivillige og 

medlemmer i bestyrelser deltager i distriktets temadage. 

 

Om rygterne om at Ældre Sagen skulle have foreslået nedlæggelse af KL: 

Et eksempel på misinformation. Ældre Sagens høringssvar og 

kommentarer til lovarbejdet ligger på hjemmesiden, men flere gav 

udtryk for, at der er svært at finde. 

 

Generel drøftelse:   

Den centrale indflydelse skal understøttes af den lokale, hvis Ældre 

Sagen skal stå stærkt. 

Er lokalafdelingerne klædt godt nok på? 

 

 

Civilsamfundets rolle.  

Notat til LB/Dialogmødet fra D4’s arbejdsgruppe for Ældre- og 

sundhedspolitik kan ses på distriktshjemmesiden sammen med dette 

referat. 

 

Hvad skal frivilligt arbejde omfatte? Ældreloven synes at lægge op til at 

civilsamfundet kan råde bod på besparelser i Det offentlige.  

Vi drøftede, at Civilsamfundet skal være bærende - men hvordan? - og 

hvordan skal Ældre Sagen være involveret? Hvordan skal civilsamfundet 

overholde de forskellige standarder?  

 

Tine Ørnebjerg Pedersen spurgte om der var interesse for en Temadag 

om det?  

Distriktsledelsen forsøger at finde en hurtig løsning – og efter ønske fra 

mødet meldes datoen ud snarest. 

 

KOU Vejle holder møde om emnet. 

Hvad skal frivillige bruges til – at ledsage en borger? Der må sættes 

grænser f. eks i bisidder-rollen – ingen direkte involvering.  

 

Flere nævnte dårlige erfaringer med syges udskrivning og overgang fra 

sygehuset til kommune. 

 

Hvad er Ældre Sagens rolle i forhold til andre organisationer? F.eks. er 

Ældrerådet i Esbjerg involveret med penge, og de mener at ÆS har for 

megen indflydelse 

 

Bodil nævnte at der allerede er indgået aftale mellem lokalafdelinger og 

kommuner. På IT-temadagen den 3. oktober præsenteres Hedensteds 

aftale om IT-frivillige. 

 

Rekruttering er et problem mange steder. Hvordan rekrutterer vi 

frivillige, som ønsker at deltage? Her har Kolding gjort gode erfaringer.  

 

  

10:05 

 

Delegeretforsamling 

25.– 26. november 2023 

i Nyborg 

Formøde og drøftelse af mulige punkter til dagsorden og andre emner 

vedr. delegeretmødet  

Frist for indsendelse af forslag er 14. oktober 2024.09.28  



  

Bodil orienterede om, at indsatsområderne for 2025 i strategi 2023-27 

skal vedtages – Prioritering blev drøftet på dialogmøderne. 

Rapporter fra 3 ad hoc grupper skal godkendes: Kommunalvalg 2025, 

Distrikternes organisering og tilskud, Fremtidens IT-hjælp.  

På Valg er landsformanden Birger Rasmussen, Steen Ledsager og Bodil 

Wöhnert. 

Forslag skal komme fra delegerede. 

 

• Forskellige emner blev drøftet:  

Eftersyn af organisationen – er vi klar til 2030? 

• Landsbestyrelsen skal indstille til delegeretforsamlingen m.h.p. 

kompromis i stedet for at støtte/ikke støtte. 

• Der bruges for megen tid på gennemgang af budgettet. 

 

Vi drøftede hvad er KOU’s rolle overfor kommunen – sammenlignet med 

de solitære afdelinger? Her er det vigtigt med en ældrepolitisk 

kontaktperson. 

 

Der fremkom ingen forslag 

 

10:30 Pause 

 

 

10:40 Orientering fra 

Landsbestyrelsen 

 

Susanne Andersen måtte melde afbud p.g.a. sygdom. I stedet 

orienterede Bodil Wöhnert: 

Landsbestyrelsen har været på besøg hos Randers Lokalafdeling, hvor 

man har organiseret en arbejdes-/debatgruppe omkring 

ældrepolitikken. 

På LB-mødet den 23.-24. september drøftede vi kommentarer og 

opfølgning på dialogmøderne. Der var forslag om ændringer i 

programmet, så der bliver så megen dialog som muligt. 

Strategi 2025 blev drøftet på dialogmøderne, hvor deltagerne blev bedt 

om at prioritere indsatsområder. Opsamlingen fra de 5 møder viser at 

det er svært at prioritere – alt er vigtigt. 

LB drøftede en tydelig definition på, hvad begrebet velfærdsteknologi 

dækker – set i ældre-sundhedspolitisk sammenhæng. Der er udarbejdet 

en præambel, som bliver orienteret til lokalafdelingerne. 

På LB-mødet fik vi en grundig orientering om problemerne i den 

kollektive trafik. Store besparelser p.g.a. stigende brændstofpriser efter 

Corona. Det er for dyrt. Der ydes ikke altid pensionistrabat. Busserne 

kører ikke der og når der er behov. 

 

10:50 Orientering fra 

foreningskonsulenten 

 

Tine Ørnebjerg Pedersen – orienterede om, hvad hun kan hjælpe med 

som foreningskonsulent. 

F.eks. bestyrelsens opgaver, samarbejde og trivsel og rekruttering. 

Kommer gerne på besøg hos lokalafdelingerne. 

Tines oplæg kan ses på distriktshjemmesiden. 

 

  



11:00 

 

Orientering fra 

distriktskoordinatorerne 

 

Ældre sundhed  

Jytte Hedegaard – orienterede om at referater fra arbejdsgruppens 

møder ligger på distriktshjemmesiden. 

 

Sundhedsudvalg  

Jenny Beck – afbud. Jytte Hedegaard orienterede om møde med 

regionsformanden og aftale om fast møde 1 gang om året. Det vigtige 

emne er nedbringelse af ventelisterne. Der planlægges møde om 

sundhedsstrukturen, når der foreligger et udspil. 

 

Socialt humanitært 

Karen Wagner – afbud 

 

Bevægelse og sundhed  

Karen Wagner – afbud. Bodil Wöhnert orienterede om aflysning af 

temadagen om Bevægelse, sundhed og livskvalitet. 

Der er tilmeldingsfrist til ERFA-dagen for Demensfrivillige den 2. 

oktober. 

 

IT/Webmaster  

Bodil Wöhnert – orienterede om IT-temadagen den 3. oktober  

 

Områderedaktør 

Ewa Chylinski - Den sidste udgave af Det Sker i 2024 under redigering. 

Opfriskningskursus for lokalredaktører og webmastere afholdes 7. 

november i Brørup, med deltagelse af Gerda Grønning, Ældre Sagens 

kommunikation- og publikationsansvarlig, og Per Jacobi. Invitationer 

udsendes snarest. Opfordring til at deltage. 

 

11:30 

 

Evt. Bodil Wöhnert orienterede om den regionale konference om 

Drømmekommunen i Vejen den 12. november. Oplyste, at Vejen 

lokalafdeling deltager i projektet. Tilmelding sker til sekretariatet. Se 

tilmeldingslink i mødekalenderen på distriktshjemmesiden. 

 

Fra Fanø var der en positiv beretning om overgang fra sygehus til 

kommune. Den syge blev grundigt informeret af sygehuset om hvad der 

var sket og hvad der skal ske fremover. 

 

Bodil orienterede om, at der er god hjælp og argumentation at hente på 

Ældre Sagens hjemmeside. 

Der bliver lagt nyttige links på distriktshjemmesiden sammen med dette 

referat. 

Endelig mindede hun om nyhedsbrevet ”Aktuel Ældrepolitik” som 

udkommer hver måned. 

Link findes sammen med referatet på distriktshjemmesiden. 

 

11:45 Rejseholdet – en 

hjælpende hånd til 

lokalafdelingerne 

Dialog med fagkonsulent for det ældrepolitiske, Steen Kabel, om 

formålet, og hvad bestyrelserne har brug for i lokalafdelingerne. 

 

Efter et oplæg fra Steen Kabel er der gruppedrøftelser og 

erfaringsudveksling: 

• Erfaringer fra de lokalafdelinger, som allerede er i gang: 

o Hvad oplever I? 

o Hvad går godt? 

o Er der udfordringer som kræver hjælp? 

 

• Andre lokalafdelinger er endnu på vej: Hvad skal der til, for at 

man kan komme godt i gang i lokalafdelingerne? 



 

Vi foreslår, at I drøfter i jeres bestyrelser før formandsmødet – og - som 

en hjælp til Steen Kabels forberedelse – må I meget gerne sende 

kommentarer senest den 16. september til bwohnert@mail.tdcadsl.dk  

 

 

Steen Kabel benyttede lejligheden til at følge op på drøftelserne under 

de foregående punkter, og redegjorde for hvordan Sekretariatet og 

direktionen arbejder. Målet er at være synlig i det landspolitiske arbejde 

bl.a. gennem lobbyarbejde rettet mod politikere og organisationer. 

 

Steens oplæg om rejseholdet kan ses på distriktshjemmesiden. 

Efter oplægget var der gruppedrøftelser. 

 

12:45 Fælles Opsamling Sammen med Steen Kabel laver vi en fælles opsamling på vores 

erfaringsudvekslinger. 

 

Hvad oplever I, som er i gang? 

Helle – der udkæmpes lokale kampe. Skal KOU arbejde med Ældrerådet i 

forhold til kommunalvalg og hvordan reagerer man på de nye love?  

Steen Kabel: I den nye lov vil der være mere kan end skal, som kan 

fortolkes. Ældrereformen skal træde i kraft i juli 2025. Der er kommunalt 

selvstyre - derfor vil der være forskel på kommuner. 

 

Esbjerg – bekymring for visitering og retssikkerhed ifm. de tre pakker i 

Ældreloven 

Steen Kabel: Vi ved endnu ikke hvordan de nye pakker bliver sat 

sammen. Mht. retssikkerheden – skal kommunerne give et skriftligt svar 

som kan ankes, men Ankestyrelsen er meget langsom. Det ser godt ud 

på papiret men ikke i virkeligheden. 

 

Hvad går godt? 

Er der udfordringer som kræver hjælp? 

 

Rejseholdet kan støtte ældrepolitisk arbejde f.eks. forståelse af økonomi 

(kommunale budgetter, læsning af rapporter mv.  

 

Der vil komme en Datapakke med tal fra de enkelte kommuner som vil 

ligge på Friviligportalen, og som man kan bruge i det lokalpolitiske 

arbejde, f.eks. op til kommunalvalg. Det kommer også i en printervenlig 

udgave. 

På spørgsmål om hvornår tallene bliver tilgængelige oplyste Steen 

Kabel, at der skal afholdes 3 test workshops på version 1.0 i januar. 

 

På forespørgsel fra KOU Vejle oplyste Steen Kabel, at Ældre Sagen ikke 

sender Datapakken til politikerne. Datapakkens tal kommer fra officielle 

kilder som alle har adgang til.  

Men lokalafdelingerne kan præsentere politikerne for data. Der kommer 

en vejledning til brug af Datapakken. 

 

Hvad skal der til, for at man kan komme godt i gang i 

lokalafdelingerne? 

• Hvordan får man fat i Rejseholdet?  

Steen Kabel: Gennem Frivilligafdelingen. Kontakt evt. Steen. 

 

• Hvordan vil Rejseholdet prioritere henvendelser?  

Steen Kabel: En styregruppe prioriterer og afgør, om det er en 

sag for Rejseholdet i forhold til ressourcer. Man får et svar pr. 



mail. Akutte sager tages op løbende. 

 

13:00 Frokost  

 

 

Ewa Chylinski/ Bodil Wöhnert 

28.09.2024 

 

 

 

 

Bilag som kan ses og printes på distriktshjemmesiden 

• Civilsamfundet. Notat fra D4’s arbejdsgruppe for ældre-og sundhedspolitik  

• Rejseholdet – oplæg v. Steen Kabel 

• Nyt fra din foreningskonsulent 

• Nyt fra LB v. Susanne Andersen 

•  

• Nyttige links: 

o Sundhedsreformen 

o Rejseholdet 

o Finanslov 2025 

o Ældrelov 

o Velfærdsteknologi i ældreplejen 

o Pension 

o Nyhedsbrevet ”Aktuel Ældrepolitik” 

 


